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مد در ایران روى خط پوشاك و کرونا

اولین جشنواره ملي 
عفاف و حجاب در فرداي کرونا

کارگروه ســاماندهي مد و لباس کشور با مشارکت  �
و همــکاري هنرمندان، فعــالان و دســت اندرکاران 
عرصــه عفاف و حجــاب، با هدف ترویــج و تعمیق 
الگوهــاي عفاف و حجاب در ســطح جامعه، ارتقاي 
فرهنگ مصرف کالاي ایراني و جایگزین کردن پوشش 
اسلامي- ایراني به جاي پوشش نامتعارف به منظور 
فعال سازي همه ظرفیت هاي موجود حوزه طراحي و 
تولیــد محصولات عفاف و حجاب براي ایجاد جهش 
در تولید کشور و همچنین تحقق منویات مقام معظم 
رهبري در دســتیابي به سبک زندگي اسلامي- ایراني، 
نمایشــگاه ملــي عفــاف و حجــاب را از نوزدهم تا 
بیســت وهفتم تیر سال ۱۳۹۹ هم زمان با هفته عفاف 
و حجاب برگزار مي کند. به گزارش «شــرق»، رویکرد 
غالب این نمایشگاه معرفي الگوها و سبک هاي اصیل 
و نوین ایراني- اســلامي در پوشش و سبک زندگي که 
هویــت و اصالت خود را از نمادهــاي فرهنگ، هنر و 

تمدن ایراني اسلامي گرفته باشند، عنوان شده است.

مسابقه طراحي ماسک ضدکرونا

در راســتاي اجراي سیاســت و اهــداف کارگروه  �
ســاماندهي مد و لباس کشــور و عطــف به ماهیت، 
وظیفــه ذاتي و رســالت خــود در شــرایط بحراني 
کشــور و وضع موجــود، نگاه حمایتي ویــژه کارگروه 
بــا درنظرگرفتن نیازهــا و دغدغه هاي تلاشــگران و 
جهادگران جبهه مدافعان ســلامت کشور در عرصه 
طراحــي و تولیــد اقــلام و تجهیــزات بهداشــتي و 
درماني از قبیل ماســک، گان و لوازم بهداشتي اقدام 
به برگزاري ماســک کرده اســت. به گزارش «شرق»، 
این مسابقه با رعایت اســتانداردهاي لازم و ابلاغي از 
سوي وزارت بهداشت و درمان و ستاد مقابله با کرونا 
در دو بخش بزرگ ســالان و کودکان (تا هفت ساله) 
برگزار مي شــود. هدف از برگزاري این مســابقه ایجاد 
حــس و انگیزه رقابت در فضاي کنوني و ارائه و تولید 
ماسک هاي بهداشتي متنوع با نگاه زیبایي شناسي روي 
ماسک هاي مصرفي به ویژه ماسک کودکان است تا با 
رعایت شرایط، ضوابط و استانداردهاي موجود و ارائه 
طرح هاي متنوع و زیبا، در جهت پیشــگیري و مقابله 
با بیماري کرونا و ســایر بیماري هاي دستگاه تنفسي، 
آحاد جامعه به اســتفاده از لوازم بهداشــتي ترغیب 
و تشــویق شــوند. این مســابقه طراحي براي عموم 
آزاد و در قالــب دو بخش بزرگ ســالان و کودکان (تا 
سن هفت ســال) برگزار و آثار ارسالي شرکت کنندگان 
با معیار و شــاخص هاي حمایتــي، تولیدي، مصرفي، 
محتوایــي و زیبایي شــناختي مورد بررســي و ارزیابي 
قــرار خواهد گرفت. بعد از پایــان داوري آثار منتخب 
و برگزیده جهت تولید انبوه به تولیدکنندگان این گونه 
محصــولات ارائه خواهد شــد و در پایان به ســه اثر 
برگزیــده در هر بخش جوایــز ارزنده اعطا و همچنین 
براي تمامي شرکت کنندگان گواهي حضور در مسابقه 
طراحي از سوي کارگروه ساماندهي مد و لباس کشور 
صادر مي شــود. زمان ارسال آثار از ۳۱ فروردین شروع 
شــده و تا نهم اردیبهشــت ادامــه دارد.  به گزارش 
روابط عمومي بنیاد ملي مد و لباس، هر شرکت کننده 
مي توانــد در این بخش حداکثر ســه اثــر ارائه کند. 
طراحي ماســک به صورت کاربردي، قابل دوخت  و 

اجرا و به صورت انبوه مورد نظر است.

آغاز کلاس های انجمن طراحان پارچه 
عضو هیئت مدیره انجمن طراحان لباس و پارچه  �

ایران دربــاره روند فعالیت های این انجمن در ســال 
جدید و با توجه به تعطیلات ناخواســته در پی شیوع 
ویروس کرونا بــه هنر آنلاین گفــت: انجمن طراحان 
لبــاس و پارچه ایــران نیــز مانند دیگــر بخش ها با 
تعطیلات ناخواســته در روزهای نخستین سال جدید 
مواجه شــد و هم زمان با آغاز اردیبهشت  و از سر گیری 
فعالیت های اصناف، ما نیز کار را از سر گرفتیم و بخش 
اداری انجمن از روز نخســت اردیبهشت ، آغاز به کار 
کرد. پدرام با اشــاره به اینکه موضوع تداوم دوره های 
آموزشی انجمن از مهم ترین مباحث مطرح شده است، 
گفت: البته بخش عمده ای از دوره های آموزشی پیش 
از آغاز سال جدید به پایان رسید و برنامه ریزی ها برای 
ترم های جدید انجام شــد؛ هرچند همچنان بخشی از 
ایــن دوره ها نیمه کاره باقی مانده اســت. او افزود: بنا 
داریــم از نیمه اردیبهشــت  و از طریق یک فراخوان و 
اطلاع رسانی، دوره های آموزشی را به شکل آنلاین یا با 

حضور تعداد مشخصی از هنرجویان آغاز کنیم. 

لزوم ایجاد معاونت 
دیپلماسی اقتصادی در پوشاک

اتحادیــه  � رئیــس  شــیرازی،  ابوالقاســم 
بــه  پوشــاک،  فروشــندگان  و  تولیدکننــدگان 
پایــگاه خبــری کار و کارآفرینــی گفتــه ایجاد 
معاونت دیپلماســی اقتصادی و تأسیس مرکز 
توســعه تجــارت بین الملــل اصنــاف، یکی از 
راه حل هــای برون رفت از بحران فعلی رکود در

 اصناف است.
او دربــاره هدف ایجاد ایــن معاونت افزود: 
ایجاد این معاونت در کنــار تولید موفق، لازمه 
کار اســت و یکی از شــرایط تولید پایدار خواهد 
بود، فارغ از اینکه متولی آن چه کسی است، هر 
تولیدکننده باید براى انبوه تولیدکردن و کاهش 
هزینه ها و بالابردن بهره ورى و ســطح کیفیت و 
توان رقابت و بقاى کسب وکارش سهمی از بازار 
جهانی را به خــودش اختصاص دهد و تاکنون 
هــم خیلی از تولیدکنندگان ما انواع پوشــاک را 

صادر کرده اند.
شــیرازی با بیان اینکه البته در مقاطعی هم 
به دلایل مختلف دچار چالش و نوســان شــده 
است، گفت: مثل همین زمان فعلی (که با کرونا 

درگیر هستیم). 
واقعیت امر این اســت کــه تولیدکنندگانی 
کــه بنگاه هــاى کوچک و متوســط را تشــکیل 
می دهنــد، به دلیل نداشــتن حامی و مشــاور، 
درخصــوص صادرات رأســا اقــدام کرده اند و 
گاهی هم متضرر شده اند و این نشان از نبود یک 
متولی براى صادرات محصولات تولیدکنندگان 
صنفی پوشــاک که ذیل مجموعه مجامع امور 
صنفی، اتاق اصناف فعلی قرار داشــته و دارند 
و به لحاظ ســاختارى ارتباطی با اتاق بازرگانی 
ندارند، اســت. تا امروز اگر می خواستند در امر 
واردات مــواد اولیــه و صادرات پوشــاک براى 
حوزه کسب وکارشــان فعالیت کنند و هم بازار 
داخلی و هم مکملش بازار خارجی را داشــته 
باشــند، متأســفانه پروانه کســب تولید صنفی 
آنان کارایی نداشته و باید دوباره با کلی دردسر 
و اتلاف وقت و مواجه شــدن بــا موانع متعدد 
و متوسل شــدن بــه دوســت و آشــنا و پارتی 
بتوانند براى تولیــد صادرات محور خود، کارت 
بازرگانــی دریافــت کنند. در خیلــی مواقع هم 
تولیدکننده بیچاره موفق نمی شــد. درحالی که 
این همــه دوندگی بی حاصل براى یک کارآفرین 
به نــام «تولیدکننده صنفــی» مهلک و زیان آور 
اســت، چراکه کارآفریــن بایــد از لحظه لحظه 
اســتفاده  تولیــدش  بهبــود  بــراى  وقتــش 

بهینه کند.
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشــندگان 
پوشــاک تصریح کرد: بر اساس یک بند از قانون 
نظــام صنفی و با مشــارکت دو مجمع تولیدى 
و توزیعــی، بــراى تولیدکننــدگان کمیســیون 
صــادرات راه اندازى شــد که بــه دلایلی عقیم 
ماند، ولی هم اکنون باز هم دیر نشــده اســت. 
امســال، ســال جهش تولید نام گذارى شــده و 
با توجه بــه اوضاع واحــوال فعلــی قطعا به 
بازارهــاى جهانــی نیازمندیــم، همین طور در 
مــورد کالاهاى پزشــکی مانند ماســک و گان 
و ... که اشــباع شــده ایم، اما باید براى حفظ و 
بقــاى کارآفرین و کارگــران به صــادرات آنها 
بپردازیم، بنابراین تأسیس این معاونت ضروری 

به نظر می رسد.
او در پایــان گفــت: بنده نیز از ریاســت اتاق 
اصناف ایران و هیئت رئیســه اتاق خواهشمندم 
بــا درایــت و مدیریت راهبــردی خویش، برای 
خروج از رکود و بحــران فعلی اصناف، به ویژه 
تولیدکننــدگان با ایجــاد معاونت دیپلماســی 
اقتصادى در اتاق اصناف ایران به تحقق جهش 

تولید کمک کنند.
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دبیر کارگروه ساماندهی مد و لباس در پاسخ به «شرق»:

چادر ملی ایرانی جایگزین چادر عربی می شود

حجاب و عفاف، چندسالي ا ست  از دست این متولي 
به دســت متولي دیگر مي رود. چالش هاي اجتماعي 
و فرهنگــي و روان شــناختي حضور گشــت ارشــاد و 
بازتاب هاي آن، چه در داخل و چه در خارح هم، مثنوي 
هفتادمني است که از حوصله این گزارش خارج است 
و موضوع این گزارش نیست. موضوع جایگاه فرهنگي 
حجاب و عفاف و نقش فرهنگي کارگروه ســاماندهي 
مد و لباس براي پیگیري این رســالت اســت. کارگروه 
به تازگي فراخوان جشــنواره مســتقل عفاف و حجاب 
را منتشر کرده و مي کوشــد در فرداي کرونا که امیدوار 
اســت تا تیرماه از راه برســد و کرونا ریشه کن شود، این 
جشــنواره را با هدف معرفي پتانســیل هاي فرهنگي و 
ملي ایران اســلامي برگزار کند. این جشــنواره در ابعاد 
کنوني براي اولین دوره اســت که به صورت مســتقل 
برگزار مي شــود. سال گذشــته معاونت قرآن و عترت، 
متولي امر در نمایشــگاه قرآن بود و سال هاي پیشین تر 
نیز کارگروه ســاماندهي مد و لباس متولي امر حجاب 
در نمایشــگاه قرآن بود. اما خروجي هیچ یک در شأن 
این مقوله پرچالش نبوده است. به خصوص اینکه هیچ 
یک موفق نشدند سکان کشتي عظیم قاچاق پارچه هاي 
وارداتي چادر مشکي را از دست سوداگران چادر، خارج 
کنند. مرضیه شــفاپور، دبیر کارگروه ســاماندهي مد و 
لبــاس در گفت وگــوي اختصاصي با «شــرق» درباره 
جزئیات کامل این جشــنواره صحبت کرده است. او به 
خبرنگار «شرق» مي گوید: «چادر حجاب برتر است اما 
ما دســتورالعمل اجباري براي تحمیل این حجاب برتر 
نداریم بلکه در تلاشیم چادر ایراني را به عنوان پوشش 

زیباي اسلامي جایگزین چادر عربي کنیم».
 اکنون که درگیر کرونا هستیم، تمهیدات کارگروه  �

ســاماندهي مد و لباس براي برگزاري این جشنواره 
چگونه خواهد بود؟ 

طبق برنامه ریزي اي که از قبل داشتیم، این جشنواره 
در تقویم سال ۹۹ تعریف شده است. قرار بر این بود که 
در هفته عفاف و حجاب، اولین جشنواره ملي عفاف و 
حجاب را برگزار کنیم. فعلا فراخوان را ارسال کرده ایم 
و بــا توجه به اینکه تاریخ برگزاري جشــنواره در اواخر 
تیرماه خواهد بود، امیدوار هســتیم کرونا تا آن موقع از 
بین برود. اگر کرونا از بین رفت شرایط برگزاري جشنواره 
فراهــم خواهد شــد و اگر هــم از بین نرفــت، داریم 
برنامه ریزي مي کنیم که اولین نمایشگاه مجازي عفاف و 
حجاب را برگزار کنیم که هم بخش فروش داشته باشد 

و هم مواردي که در فراخوان ذکر شده انجام شود.
 بــا توجه به اینکه ســتاد ملي مبــارزه با کرونا،  �

اجتماعي متمرکز اســت،  روي طرح فاصله گذاري 
در صورت عدم ریشه کن شدن کرونا تا پایان تیرماه، 
کارگروه طبق طرح فاصله گــذاري اجتماعي اقدام 
خواهد کرد و جشــنواره به شکل فیزیکي و کلاسیک 

و حضوري برگزار خواهد شد؟
بلــه. اگر جشــنواره عفــاف و حجاب بــه صورت 
حضوري و فیزیکي برگزار شود، خیلي بهتر خواهد بود. 
تا آن زمان، قطعا بحث کرونا کم رنگ تر خواهد شــد و 
ما هم با پروتکل هاي وزارت بهداشــت پیش خواهیم 
رفت. یعني برنامه ریزي ما به گونه اي اســت که ضمن 
رعایت تمــام چارچوب هاي بهداشــتي و پروتکل هاي 
وزارت بهداشت، این جشــنواره را برگزار خواهیم کرد. 
هرچند آرزوي ما این اســت که این بیماري تا آن موقع 
حذف شود اما ما طبق پروتکل وزارت بهداشت و درمان 
حرکت خواهیم کرد. برگزاري حضوري جشــنواره بهتر 
است چراکه مردم در مدتي که در قرنطینه بودند، نشاط 
خود را از دســت داده اند و نیاز دارند مجدد با نشــاط 
شوند. به نظرم این جشنواره مي تواند نشاط را تا حدود 

زیادي به جامعه برگرداند. 
 تاریخ برگزاري جشنواره به دلیل نزدیک شدن به  �

ماه هاي محرم و صفر انتخاب شــده یا قرار است به 
صورت روتین ادامه داشته باشد؟ و این همان طرح 

و ایده اي است که سرکار عالي از ابتدا پیگیر بودید یا 
همان طرح کارگروه است که چند دوره برگزار کرد؟ 
چون در آیتم هاي جشنواره، چادر اربعین هم درج 

شده است. 
خیر. طرح مجزایي است. سال گذشته ما یک تقویم 
اجرائي براي ســال ۹۹ نوشتیم. امسال این موضوعات 
را دســته بندي کردیم و با رصدي که درباره رویدادهاي 
سال هاي گذشته انجام دادم، دریافتم که خیلي از موارد 
و هفته هاي خاص در تقویم کشــور درج شده است اما 
ما عملا هیچ کاري درباره ایــن هفته ها انجام ندادیم. 
هفته حجاب و عفاف، در تقویم ما در تیرماه قرار دارد. 
از آنجا که بســیاري از مدیران ارشــد هم به دنبال این 
هستند که ما مفهوم صحیحي از عفاف و حجاب را هم 
از لحاظ علمي و هم معنوي و مادي داشــته باشیم و 
وقتي از حجاب و عفاف حرف مي زنیم، معناي واقعي 
آن را متبادر کنیــم، به همین دلیــل برنامه ریزي براي 
برگزاري هر چه بهتر این جشــنواره را آغاز کردیم. حتي 
مي بینیم که در خارج از ایران هم تولیدات کشــورها و 
برندها به ســمت عرضه لباس هاي پوشــیده حرکت 
مي کند، ما هم خواســتیم از این فرصت استفاده کنیم. 
با توجه به اینکه قرار است تمام برنامه هاي ما، رویکرد 
بین المللي داشــته باشد، به نظرم رسید به جاي اینکه 
مفهوم حجاب و عفاف را به صورت جنبي در نمایشگاه 
قرآن داشته باشیم، در هفته حجاب و عفاف به صورت 
مســتقل برگزار کنیم. چراکه بســیاري از دســتگاه ها و 
وزارتخانه هــا تمایل دارند حتي بــراي یک روز هم که 
شده، برنامه اي براي عفاف و حجاب داشته باشند پس 
چه بهتر که از برنامه هاي تکراري یا قشــري که حرفي 
براي گفتن ندارند، فاصلــه بگیریم و تلاش ها را در این 
هفتــه متمرکز کنیــم. برنامه ریزي براي برگــزاري این 
جشــنواره، بلافاصله بعد از جشنواره مد و لباس فجر 

شروع شده و یک فرایند یک روزه نیست.
 نمایشــگاه قرآن در ماه رمضان امسال به دلیل  �

کرونا، برگزار نمي شــود، اما سال هاي گذشته بخش 
عفاف و حجاب ذیل این نمایشــگاه برگزار مي شد 
که سال گذشــته بر خلاف سنت هرساله، متولي آن 
بخش قرآن و عترت وزارت ارشاد بود و نه کارگروه 
ســاماندهي مد و لباس و انتقادهاي گسترده اي را 
هم به عملکرد خود ایجاد کرد. آیا این جشــنواره، 
در ادامه این رویکرد است یا رویداد کاملا مستقلي 

خواهد بود؟
این جشنواره، اولین است. باور 
و اعتقاد من بــه عنوان یک مدیر 
فرهنگي این اســت کــه اگر ما، 
هر رویــداد فرهنگي را به متولي 
اصلــي واگــذار کنیم، بــه دلیل 
شــناخت کاملي کــه دارد، قطعا 
خواهد  حاصــل  بهتــري  نتیجه 
شد. ســال قبل بخش خصوصي 
در کنــار معاونت قــرآن و عفاف 
قــرار گرفت و متولي نمایشــگاه 
شــد و بازتاب هاي خوبــي ایجاد 
نشــد و فقط هدف فــروش بود. 
بنده حضور کاملي در نمایشــگاه 
ســال گذشته داشــتم و عهده دار 
مسئولیت تشریفات نمایشگاه بودم 

و خوب مي دیدم که هم فضاي در اختیارشــان، فضاي 
مناســبي نبود و هم اینکه فقط رویکرد فروش داشتند. 
هدف من از برگزاري جشــنواره، فرهنگ محور اســت. 
وقتي مي گوییم هدف از تشکیل کارگروه ساماندهي مد 
و لباس، صیانت از عفاف طبق قانون اســت، چه بهتر 
که متولي نمایشگاه آن هم کارگروه باشد. وقتي هم ما 
متولي امري مي شــویم، به این معني نیست که بدون 
مشــورت گرفتن یا برنامه ریزي، اقدام کنیم. براي همین 
جشنواره، بنده براي نخستین بار شوراي سیاست گذاري 
عفاف و حجاب را تشــکیل دادم و به تمام مراکزي که 
مدعي امر عفاف و حجاب هســتند، نامه زدم و دعوت 
کردم در شــورا حضور داشــته باشــند و اگر قرار است 
حرکتــي انجام دهیم بــا اعمال نظرات همــه افراد و 
متولیان باشــد. عده اي پاســخ دادند و نماینده معرفي 

کردند اما عده اي دیگر، نه تنها نماینده معرفي نکردند 
بلکه هنوز دنبال این هستند که ادعاي متولي عفاف و 
حجاب بودن خود را اثبات کنند در حالي که هیچ کاري 
هم تا به حال انجام نداده اند، جز انتشار چند پیام صوتي 
و تصویري! اولین جلسه شوراي سیاست گذاري عفاف 
و حجاب یکشنبه (امروز) است و از تمام قسمت هایي 
که با مد و لباس ارتباط دارند، حتي نســاجي ها، دعوت 
کرده ایــم که در جلســه حضور یابند. مــا هیچ چیزي 
بــراي پنهان کاري نداریم و هدف مان کار کردن اســت. 
صرفا جلسه گذاشــتن، حاصلي نــدارد. وقتي فکر را با 
عمل همراه کنیم، مي توانیم نتیجه بگیریم؛ ولي اینکه 
بخواهیــم مثل برخي، بــراي روکم کردن یــا رقابت با 
کارگروه، موازي کاري کنیم و جلسه بگذاریم بدون هیچ 
خروجي مفید، به نظر من چندان دلســوزانه و مدبرانه 
نیست. هدف من این است که براي مردم و کشورم کار 
کنم. وقتــي هم مي خواهم کار کنم از نظرات موافق و 
مخالف استفاده مي کنم. همیشه حتي کساني را که با 
من مخالف بودند و سنگ اندازي کرده اند، دعوت کردم؛ 
هر چند در جلسات حاضر نشدند؛ اما مهم این است که 
ما دست یاري به سوي همه دراز کردیم. ما مي توانیم 
خودمان همــه کارها را پیش ببریم؛ اما خواســتیم با 
تمام تفکرات و افراد همراه باشیم و با همه کساني که 
ادعــاي عفاف و حجاب در کشــور دارند، کنار هم قرار 

بگیریم.
 پس از ســال آینده، جشنواره عفاف و حجاب را  �

به صورت دومین، ســومین و ... خواهیم داشت؟ و 
دیگر این بخش در نمایشگاه قرآن برگزار نمي شود؟ 
بله؛ من تمام رویدادها را به صورت مســتقل نگاه 
مي کنم و عفاف و حجاب هم به عنوان رویدادي کاملا 
مستقل برگزار خواهد شــد. هدف ما فقط فروش آثار 
نیســت، بلکه اعتقاد ما این اســت که علم و هنر باید 
در کنــار هم قــرار گیرند. اعتقاد من این اســت مقوله 
حجاب و عفاف بسیار مهم است و باید نگاهی ویژه به 
آن داشــته باشیم. باید به سمتي برویم که چادر عربي 
که نمادي از کشــور ما شده، جاي خود را به چادر ملي 
خودمان بدهد و لباس هاي پوشیده خودمان را به سایر 
کشــورها عرضه کنیم. ما در تلاشیم در حوزه عفاف و 
حجاب، کشور خودمان را به عنوان یک برند به جامعه 

جهاني معرفي کنیم. 
 براي چادر ملــي ایراني، طرح هاي اصیلي ارائه  �

شده یا فعلا فقط فراخوان آماده شده است؟ 
طــرح  دو  یکــي،  قبــلا 
ارســال شــده بود؛ امــا اکنون 
فراخــوان آماده شــده و برخي 
فعــالان و طراحــان در انتظار 
انتشــار فراخــوان هســتند که 
طرح هایشــان را ارائــه دهند. 
هنوز آماري نداریم؛ چون هنوز 

آثار ارسال نشده است.
�  رویکرد شما براي نمایاندن 
روي  فرهنگي تــان  اهــداف 
مدیوم عفاف و حجاب چیست 
که از نگاه دولتی عاري شــود 
و تجمیع و آشــتي بیشــتري 
براي  شــما  ایده  کنید؟  ایجاد 
فرهنگي تان  رویکــرد  اینکــه 
در برگزاري مستقل این جشــنواره از اتهام رویکرد 

 دولتی بودن مبرا باشد، چیست؟
خیلي با شــما موافق نیستم. اگر دولت هم نگاهي 
به حجاب داشته باشــد، قطعا مشابه آن چیزي است 
که ما داریم؛ اما شاید برداشت هایي که ایجاد مي شود 
منجر به چنین برخوردهایي مي شــود. من اعتقاد دارم 
اگر دولــت هم نگاهی ویژه به عفــاف و حجاب دارد، 
مي خواهد یک متولي مســئولیت این امــر را بر عهده 
بگیــرد و همه جوانب کار را بســنجد. در امر حجاب و 
عفاف، حجاب برتر ما چادر است؛ اما حجابي که اکنون 
در جامعه ایــران وجود دارد، حجابي مدرن و بســیار 
شکیل و زیباست که علاوه بر پوشیده بودن، آراستگي و 
راحت بودن را هم براي بانوان فراهم مي کند. طراحان 
ما در بخــش عفاف و حجــاب، طرح هــا و ایده هاي 

نابي دارند و ایران از منظر پوشــش اسلامي و حجاب، 
خیلي غني اســت. به همین دلیل اســت که در تلاشم 
پنانسیل هاي کشورم در این بخش را به جهان معرفي 
کنم. حتي در بخش چادر نیز حرف بسیاري براي گفتن 
داریم. اگر طراحي چادر به گونه اي باشــد که با سلیقه 
افراد چادري متناســب باشــد، قطعا موفق تر خواهیم 
بود. واقعیت این اســت که ما براي تأمین سلیقه قشر 
چادري هم باید بیشــتر تلاش کنیم؛ چون محصولات 
کنوني که در بازار وجود دارد، حتي نیاز این بانوان را هم 
تأمین نمي کند چه برســد به اینکه بخواهد محصولي 
باشد براي فرهنگ ســازي. ما باید بیشتر حمایت کنیم 
تا به ســلیقه مصرف کننــده نزدیک شــویم و برگزاري 
این جشــنواره ها، فرصتي براي شناختن صحیح سلیقه 
مخاطب و تولیدکننده و طراح اســت. مسئله عفاف و 
حجاب، مطالعه اي نیســت که بتوان یک شــبه درباره 
آن به نتیجه رســید. این مهم، فرایندی فراگیر و زمان بر 
اســت و لازم اســت همه در کنار یکدیگر قرار گیرند و 
این تجمیع اســت که کمک کننده اســت. یک چالش 
اساســي، گران بودن چادر بود. ما پیگیري هاي فراواني 
انجام دادیــم و خوشــبختانه وزارت صمت همکاري 
گســترده اي داشــت و از کســاني که در زمینه دوخت 
چادر مشکي فعالیت مي کردند، حمایت صورت گرفت 
و الان مي بینیــد که چادر آن قیمت هاي شــتاب دهنده 
گذشــته را نــدارد. اکنون یک چادر خــوب براي بانوي 
یک خانواده با قیمت مناســب تر و کیفیت مطلوب تري 
در دســترس اســت، برگــزاري چنین جشــنواره هایي 
ا ســت که ما را در رسیدن به این ســلایق و موارد یاري 
مي رســاند. خیلي مهم است که ما صنعت، هنرمند و 
طراح را کنار خودمان داشــته باشــیم. ما با بهره گیري 
از هر دو بازو اســت که مي توانیم زمینه اي براي مردم 
فراهم کنیم که اســتفاده بهینه و مناســبي از پوشش

 داشته باشند. 
 الان دســتورالعملي که به کارگروه داده شــده،  �

مشخصا معرفي چادر به عنوان حجاب برتر است؟ 
خیر، اصلا. 

 پس انتخاب کارگروه آزادانه است؟ �
بله، کاملا آزادانه است. ما کشوري اسلامي هستیم 
و برند این کشــور اسلامي، چادر است؛ اما به این معني 
نیست که فقط و فقط چادر را به عنوان اصالت حجاب 
قبول داشته باشیم. دیدگاه بزرگان بر این است که چادر 

بهترین حجاب است. 
 چالشــي که در دو سال اخیر وزارت هاي صمت  �

و ارشــاد با آن درگیر بوده اند، حجم اعظم واردات 
پارچه چادر مشکي از ژاپن و چین بوده است. طبق 
آمار تولیدکنندگان محصولات عفاف و حجاب، ۸۰ 
درصد پارچه چادر مشکي - ۳۰ میلیون متر - وارداتي 
اســت و ارز هنگفتي از کشــور خارج مي کند و سود 
این قاچاق ۵۰۰ درصد اســت. تعرفه واردات چادر 

مشکي هم مدیریت نمي شود.
در بحث چادر درســت مي فرمایید. بخش اعظمي 
از پارچه چادر مشــکي به صورت قاچاق وارد کشــور 
شده است؛ اما خوشبختانه از اواخر بهمن ۹۸، تیمي به 
صورت ضربتي ورود پیدا کرد و مانع روند قاچاق پارچه 
چادر مشکي شد. این ممانعت سبب متعادل شدن بازار 

شد. 
 یعنــي الان در حال تولید پارچه چادر مشــکي  �

هستیم؟
بله، معدود تولیدکنندگان فعال را حمایت کرده ایم. 
در جشــنواره مــد و لبــاس فجــر، دیداري بــا یکي از 
تولیدکنندگان داشــتیم. او با حمایت معنوي مستقیم 
مقــام معظم رهبــري، اقدام به تولید اقــلام با کیفیت 
چادر مشــکي کرده و در جلســه با کارگروه نیز عنوان 
کرد اگر حمایــت معنوي (و نه حتــي حمایت مالي) 
کافي از فعالیت هاي کارخانجات تولیدي انجام شــود، 
کارخانه او قادر اســت تمام نیاز داخلي کشور در زمینه 
پارچه چادر مشــکي را تأمین کند. در تلاشم ایشان هم 
در شوراي سیاســت گذاري امر عفاف و حجاب حضور 
فعال و مستمري داشته باشند. ان شاءاالله بتوانیم بحث 
چادر مشــکي را در بخش عفاف و حجاب به سرانجام 

خوبي برسانیم.

بنده حضور کاملي در نمایشگاه سال 
گذشته داشتم و عهده دار مسئولیت 

تشریفات نمایشگاه بودم و خوب 
مي دیدم که هم فضاي در اختیارشان، 
فضاي مناسبي نبود و هم اینکه فقط 
رویکرد فروش داشتند. هدف من از 
برگزاري جشنواره، فرهنگ محور است


